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VI kadencji, która odbyła się w dniu 23.01.2014 r. od godz. 9U
do godz. 12S w Sali Herbowej tut. Urzędu Miasta

pod przewodnictwem Pana Jana Oklejewicza
Przewodniczącego Rady Miasta Sanoka oraz

Wiceprzewodniczących Rady Miasta
pana Tom asza Dańczyszyna oraz pana wojciecha wydrzyńskiego.

Na ogólną liczbę 21 Radnych w LIV Budzetowej Sesji Rady Miasta Sanoka Vl kadencji

udział wzięło 21 Radnych.

1. Babiak Roman
2. Bętkowski Ryszard
3. Biega Jan
4. Bluj Maciej
5. Chrobak Andrzej
6. Chl,tła Mariusz
7, Danczyszyn Tomasz
8, Daszyk Zbigniew
9. Dru,ięga Kazlmterz
10. Drwięga Maciej
1 1, Krynicki Józęf
l2. Lewandowski Piotr
13. Lisowska Teresa
14. Najsarek Robeń
15. Oberc Maria
16. Oklejewtcz Jan
1 7. Pruchnicki Woiciech
18. Ryniak Adam
19. Tymoczko Henryka
20. WoźniczakŁukasz
21, . W ydrzyński Wojciech

Przewodnic zący Zarządow
VI kadencji.

1. Czerwiński Zbigniew
ż. OryszczynStanisław
3. Osękowski Marian
4. Piegdoń Wojciech
5. Podulka Franciszek
6. Pytlowany Edward
7. SzLrl Kl,zyszttll'

Rad Dzielnic obecni na LIV Budźetowei Sesji Rady Miasta Sanoka

- Rada Dzielnicy Posada
- Rada Dzielnicy Błonie
- Rada Dzielnicy Wójtowstw,tl
- Rada Dzielnicy Olchowce
- Rada Dzielriicy Zatorze
- Rada Dzielnicy Dąbrowka
- Racla Dzieinicv Srcidmieście



Ponadto w LIV Budzetowej Sesji Rady Miasta Sanoka udztał wzięli: Burmistrz Miasta Pan dr
Wojciech Blecharczyk, Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz, Zastępca Burmistrza Pan
ziemowit Borowczak, skarbnik Miasta pan kazimierz I(ot. sekretarz Miasta pan waldemar
Och.

Ad. 1.

otwarcie sesii.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz otworzył LIY Sesję Budżetową Rady Miasta
Sanoka. Powitał On Wysoką Radę, Pana Burmistrza wraz z współpracownikami,
przedstawicieli Rad Dzielnic, przedstawicieli prasy olaz wszystkich obecnych na Sesji Rady.

Na podstawie listy obecności stwierdził, że na sali jest odpowiednia ilość Radnych do
podejmowania prawomocnych uchwał.

Ad.2.
Powołanie sekretarza sesii.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz powołał sekretarza Sesji, którym został Radny
Pan Adam Ryniak.

Ad.3.
Przedstawienie porządku obrad.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz poinfbrmował, że program Sesji został
Radnym dostarczony.

porzadek obrad;

1. Otwarcie obrad.
2, Powołanie sekretarza sesji.
3. Zapoznanie Rady z porządkiem obrad,
4. Debata nad projektem budzetu Miasta Sanoka na2014 r.

a. przedstawienie projektu uchwały budzetowej na rok 2014 wraz z uzasadnteniem,
b. odczytanie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie do projektu
budzetu na2074 r.

c. przedstawienie opinii Komisji Finansowo - Gospodarczej do projektu budzetu na
2014 r.

d. przedstawienie stanowiska Burmistrza w sprawie opinii Komisji Finansowo *
Gospodarczej i Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie
e. dl,skusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie
f-. głosowanie nad projektem uchwały budzetowej

5. Rozpatrzenie wniosku Burmistrza Miasta w sprawie uclrwalenia wieloletniej prognozy
finansowej Miasta Sanoka, z ewentualnym podjęciem uchwały w tej sprawie.

6. Zamknięcie obrad sesji.

Nie wnięsiono uwag do porządku obrad.



Ad.4.
Debata nad proiektem budżetu Miasta Sanoka na 2014 r.

a. przedstawienie proiektu uchwałv budżetowei na rok 2014 wraz z uzasadnieniem

Skarbnik PanKazimierz Kot poinformował, żebudZet na rok 2014 obejmuje w zasadzie już
tylko 2 załączntkt tj. Plan dotacji udzielanych z budzetu miasta oraz Plan dochodow rachunku
dochodow oraz wydatkow jednostek budzetowych. Cały projekt budZetu i wieloletnia
prognoza finansowa zgodnie z ustawą o finansach publicznych przedłożone były w dniu 15

listopada 2013 r. Radzie Miasta oraz do Regionalnej Izby Obrachunkowej i zostały poddane
zarówno procesowi procedurze budzetowei jak i ocenie przęz Regionalną Izbę
Obrachunkową, Opracowując projekt budzetu spotkali się z problemem niepewności
ekonomicznej, duzej niepewności w zakresie wzrostu gospodarczego. wzrostu wydatków.
inflacji cen ikosztow. Przyjęli pewne założenia, ktore były konieczne, r-rzgodnili wprojekcie
budzetu wszystkie ceny strategiczne, te ktore są ujęte w wieloletnich planach inwestycyjnych
i w strategii miasta, przyjęli zapewnienie wszystkich wskazników, które są ustawowo
ustalone w art. 242,243 ustawy o finansach publicznych. Jezęli chodzi o wzrost cen, inllację
to przyjęli średnią wartość, mianowicie 2,4oń, wynikało to zarówno ze wzrostu po stronie
produktu krajowego brutto (PKB), jak i przewidywaniem inflacji, te wielkości rozniły się.
dlatego to wypośrodkowali, Po raz pierwszy podjęli decyzję, w uzgodnieniu z Radą Miasta,
zeby nie przeprowadzac waloryzacji stawek podatku i opłat lokalnych. Kierowali się tym. ze
w okresie tak trudnym gospodarczo i finansowo utrzymanie stawek podatku będzie bodzcem.
który pozwoli na przebudzenie inicjatywy koniunktury gospodarczej, a zarazem przez wzrosl
gospodarczy znajdzie kompensatę w dochodach z podatku dochodowego osób ftzycznych
i osób prawnych.

Dochody budżetu.
Planując dochody budzetowe przyjęto podział na trzy głowne grupy:
- dochody własne, w tym przede wszystkim dochody w-udziałach z podatku PIT i CIT
- subwencja ogolna
- dotacje celowe z budzetu państwa,
Dochody własne ogółem wynoszą ok. 66% i jest to bardzo dobry wskaznik.
1§ajwazniej szy udział wśrod dochodów własnych stanowią dochody w udziałach z podatku
PIT i CIT, Minister Finansów w swoich prognozach, oficjalnie na piśmie poinformował
o wielkościach, którę są przewidywalne w tym zakresie na rok 2014 i te wielkości przllęli.
.Iednak trzebazdać sobie sprawę zlego,żeprognozyMinistrarówniez rożntąsię jezeli chodzi
o realia gospodarcze, o ich wykonanie. Prognoza na rok ż0l1 jezeli chodzi o udziału
z podatku PIT wynosi aż 23.188.000 z,ł., a w roku minionym plarr wynosił 21.9I2.000 zł,
Dochody z udziałow CIT' planowane są w wysokości 3.200.000 zł., w roku ubiegłym ten plan
wynosił 2.500.000 zł., ale wykonanie było wyższe.
istnieje jednak niebezpieczeństwo w zakresie spełnienia tej prognozy, gdyż w roku 2012
i2013 wykonanie planu udziałów w podatku dochodowym od osob fizycznych było nizsze od
prognoz przewidywanych przez Ministerstwo, więc trzeba się liczyc ,z tym. ze być moze
w ciągu roku będzie potrzeba kompensat tego żrodła dochodow innymi dochodami.
Pozostałe dochody własne to głównie podatki i opłaty lokalnc. Możliił,ość walorl,zacji
wynosiła 09%, więc była wy,|ąlkowa niska, natomiast skutek nie przyjęcia walorl,zacji
wynosi w sumie 326.000 zł.
Kolejne kategorie dochodów budzetowych to subwencja ogólna.
Subwencja ogolna wynosi w sumie 24.500.000 zł., na co składają się trzy pozycje"
mianowicie subwencj a oświatowa, subwencj a wyrównawcza, subwencj a rekompensuj ąca.



Subwencja wyrównawcza w roku 2014 wynosi 1.783.000 zł. PIan subwencji oświatowej na
rok 2014 wynosi 21.807.000 zł., alejest nizszy od planu na rok 2013 o prawie 200.000 zł.
W sumie subwencja w skali budzetu państwa jest mniejsza o 4.500.000 zł. Subwencja
rekompensująca wynosi 1.928.000 zł.
Trzecim istotnym źrodłem dochodów są dotacje celowe, które na rok 2014 wynoszą
11.595.000 zł. Na dztęń dztsiejszy dotację do zadań zleconych sąponad 2.000.000 zł. ntższe
do tycl., które były juz w końcowych korektach w roku 2013 przyjęte. Zaztaczyc trzeba
jednak, ze co roku w czasie realizacjt budzetu występująkorekty dotacji na plus.
Bardzo istotne znaczenia mają środki unijne, Na dzień dzisiejszy w projekcie budzetu na2014
rok założono 6 projektów unijnych na kwotę środkow pomocowych ponad 5.000.000 zł.,
udział własny 1.700.000 zł. W tych 6 projektach są 4 projekty inwestycyjnych tj.

1) PSeAP Podkarpacki system e-Administracji Publicznej
2) Poprawa efektywności energetycznej obiektów oświatowych
3) Poprawa infrastruktury turystyczno - rekreacyjnej w Sanoku i Medzilaborcach (boiska

szkolne).
4) Poprawa atrakcyjności inwe stycyjnej miasta Sanoka poprzez btrdowę geograficznego

sytemu informacji przestrzennej,
Oprocz tego na etapie aplikacji mają cały szereg projektów duzych, ambitnych, w większości
inwestycyjnych, m.in. modernizacja oświetlenia ulicznego na kwotę ponad 2.000.000 zł.,
który dofinansowany byłby dotacją t pożyczkąz Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska,
kontynuacja termomodernizacji obiektów oświatowych i sporlowych, program
Zintegrowanych inwestycji tery,torialnych na terenie miejskiego obszaru fuŃcjonalnego
Sanok - Lesko, uzbrojenie terenów inwestycyjnych na terenie miasta Sanoka.
Na dzień dzisiejszego w sumie dochody budzetu wynoszą 110.155.646 zł. ijest to 40ń więce1
jak plan roku 2013. W przeliczeniu na jednego mieszkańca dochody wynoszą 2.800 zł.

Wydatki budżetowe.
Na rok 2014 planująbudzet zrownoważony i plan wydatkow wynosi 110.155.646 zł. jest to

o7,8 oń więcej od przewidywanego wykonania roku 2013. Wskaźnik w przeliczeniu na
jednego mieszkańca wynosi 2.800 zł. Planując wydatki budzetowe jak co roku przy planie
budzetu trzeba zmietzyc się z problemem wydatków sztywnych, na ktore nie ma się wpływu.
Główne pozycje to są przede wszystkim wydatki płacowe, pochodne od płac, Karta
Nauczyciela.
Kolejnym problemem było ustalenie proporcji pomiędzy wydatkami biezącymi a wydatkami
majątkouyni. inwestycl,jnymi. Na dzień dzisiejszy w tej sumie na inwestycje przeznacza się

8% i jest to mniej niz w latach poprzednich, ale jeżeli wprowadzą kilka projektów to ten

udztaŁ rł,zrośnie.
W uchwale budzetowej plan wydatkow jest ujęty w układzie klasyfikacji budzetowej, czylt
działy, rozdziały i paragrafy. Najwyzszy udział to oczywiście wydatki na oświatę
i wychowantę - 3ĄYo, następnie Pomoc społeczna - 17oń, Gospodarka komunalna i ochrona
środowiska - 12%, Transport iłącznośc - 4,4oń.

W wydatkach nie ma ujętych kwot spłat kredytu, ale kredyty są spłacane. Na rok 2014 suma
spłat kredytu wynosi 2.545.000 zł. i jest to kwota prawie trzykrotnie mniejsza od spłat, ktore
funkcjonowały w latach ż0II-20I3. Obnizenie sumy spłat kredytu jest to wynik procesu
restrukturyzacji zadłuzenia miasta, która obejmowała dwa kierunki, mianowicie prolongatę
i konsolidację. Prolongata obejmowała 4 kredYy i było to przesunięcie spłat zIŃż0I4 *201,5

na |ata ż016 - 2022. Konsolidacją kredytów objęty był jeden kredY z baŃiem BGK na
kwotę 6.92].000 zł., czyll w sumie restrukturyzacja objęła ok. 12.000.000 zł.W rezultacie
wystąpiła nlższa kwota spłat, wystąpiły mniejsze nakłady środków na spłaty kredytu,
osiągnęli w ten sposób wskaźrriki. które są juz obligatoryjne w-roku 2014.



zadlużenie.
Zadłużęnle będzie w kwocię 39,370.000 zł. t ltcząc starym wskaźnikiem będzie to 35,Joń,
więc nie są miastem zadłużonym.
Spełniony zostaje wskaźnik ar1. 242, czyli dochody biezące są wyzsze od wydatkow
bleżących, orazwskaźnik art. 243, czylt suma spłat tzw, nadwyżka operucyjna. Wskaznik ten
pozwoli na zaciągnięcie kredytów, gdyz planuje się wzięcie kredytu w 2014 r. na spłatę
kredytu w kwocie 2.500.000 zł., jednak na dzień dzisiejszy kwota ta zamknie mozliwości
kredytowe do końca roku,

Skarbnik poinfbrmował, że w roku 2013 r. zgodnie z budzetem i uchwałą intencyjną Rady
Miasta był realizowany projekt ,,Poprawa atrakcyjności inwestycyjnej miasta Sanoka poprzez
budowę geograficznego sy,temu informacjt przestrzennej", ale nie został wykonany, więc
zostaje wprowadzony w roku 20i4 co wynika z opożnienia wykonawcy przy reallzacli
z powodu braku zasobów numerycznych niezbędnych do prawidłowego zakończenia zadania.
Kwota tego zadania będzie wynosiła ż23.000 zł., na co składa się zwiększenie budżetr,r
o dotację w wysokości 187.000 zł. i wkład własny 33.000 zł, Wkład własny jest w ramach
przesunięcia w Dziale Plany zagospodarowania przestrzennego.
Przedkładając przedmiotową uchwałę budzetową osiągają to. żę dynamika dochodow
wyniesie jużteraz 4,5oń, dochody własne 660ń, zadania inwestycyjne 8%.
W 2010 roku samorządy w skali kraju wydały na inwestycje 43 mld. zł., natomiast
w kolejnych latach 2012 - 201 3 spadły o ponad 10 mld. rccznie w skali kraju, czyli na dzien
dzisiejszy moze to być niespełna 30 mld. zł.
Skarbnik dodał, żę nie unikną oszczędności, które są niezbędne jezeli chodzi o wydatki
bieżące. Wzrost doclrodów, oszczędności szczególnie po stronie wydatków biezących
pozwolą na realizację przedmiotowego projektu budzetu, ambitnego po stronie dochod(lw.
realnego w wydatkach. Jego reallzacja korygowana o nowe możliwości daje spełnienie
w zakresie potrzeb i rozwoju miasta oraz gospodarki komunainej.

b. odczytanie opinii Regionalnei Izbv obrachunkowei w Rzeszowie do proiektu budżetu
na2014 r.

Wiceprzewodniczący Rady Miasta Pan Wojciech Wydrzyński odczytał lJchwałę
NrVIII/38/2013 z dnia 16 grudnia 2013 r. w sprawie: zaopiniowania projektu uchwały
budzetowej Miasta Sanoka na rok 2014, na mocy ktorej skład orzekający Regionalnej izby
Obrachunkowej w Rzeszowie postanawia pozytywnie zaopiniować przedmiotowy projekt
uchwały z uwagami podanymi w uzasadnieniu,

Powyzsza opinia stanowi załącznlk do niniejszego protokołu.

c. przedstawienie opinii Komisii Finansowo - Gospodarczei do proiektu budżetu na
ż0l4 r.

Przewodnicząca Komisji F-inansowo - Gospodarczej Pani Teresa Lisowska przedstawiła
opinię Komisji Finansowo - Gospodarczej do projektu budzętu na 2Ol4 rok (opinia wraz
z załączntkami stanowi załącznlk do protokołu).



d. przedstawienie stanowiska Burmistrza w sprawie opinii Komisii Finansowo -
Gospodarczei i Regionalnei Izbv Obrachunkowei w Rzeszowie

Opiniu Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie uchwały budżetowej na rok 2014.
Regionalna Izba Obrachunkowa po rozpatrzeniu postanowiła pozytywnie zaopiniować projekt
budzetu na 2074 rok, zgłaszając 9 formalnych uwag, które zostały przez Burmistrza Miasta
uwzględnione i ujęte w ostatecznym tekście uchwały budzetowej na rok 2014.

Stanowisko Burmistrz,u w sprawie opinii Komisji Fin.ansowo - Gospodarczej.
W sumie zmiany proponowane przez Komisję obejmowały kwotę 550.500 zł. Burmistrza
Miasta w7lraża zgodę na prz.vjęcie wszystkich 11 punktów, o które wnioskowały
poszczególne Komisje, proponuje tylko aby przesunięcia w ramach pkt. 10 i 11 tj. aby
z promocji miasta 100.000 zł. przesunąa na dodatki mieszkaniowe oraz z Urzędu miasta
z wydatkow na usługi pozostałe przesunąć równiez 100.000 zł. na domy pomocy społecznej,
ogranlczyc te przesunięcia o 50.000 zł. zarcvłno w jednym jak i w drugim punkcie. Zgadzają
się, ze te działy wymagają zwiększenia, ale zmlany w zakręsie promocji miasta i Urzędu
Miasta spowodowałyby niedofinansowane tych zadań, Niemozliwe jest rownteż zmnlejszenta
zadania..Stypendia sporto\Ą,e" o 50.000 zł, zprzeznaczeniem lla wl,tlrianę stolarki okiennel
w Samodzieinym Publicznym Miejskim Zakładzie Podstawowej Opieki Zdrowotnej,
potriewaz wnioskorł,ane zmnieiszenia planu stypendiow sportowych spowoduje, ze będą one

na poziomię znacznte ntższym do wykonania roku 2013 i duże niższe niz wnioskowane
potrzeby w tym zakresie. Przedstawione wnioski intencyjne będą wskazówkami do

uwzględnienia w toku realizacji planu budzetu.

e. dyskusia nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie

Prorł,adzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz otworzył dyskusję w,tym punkcie.

L]dział w dyskusji wzięli:

Radna Pani Maria Oberc poinformowała, że budzet na rok 2014 jest mimo wszystko
budzetem optymistycznym. Niepokoi fakt, że wzrosły wydatki na pomoc społeczną to
wskazuje, że społeczeństwo ubozeje. Natomiast cieszy fakt, że nie będzie brakowało na

oświatę, która ciągle jest niedoszacowana. Budzet zawrcra wkłady na projekty unijne
i rowniez cieszy fakl, że będzie kontynuacja termomodernizac.ii obiektow, bo w tej dziędzinte
mają ogrorrrny sukces. LJspokoiła rownież radnych z dzielntc, że w budZecie także są
przeznaczone pieniądze na inwestyc.je rł. dzielnicach, tylko muszą trochę poczekać jak będzie
dalej wyglądała realtz,acia. Klub Radnych dla Sanoka popiera uchwałę budzetową.

Radna Pani Teresa Lisowska przedstawiła opinię w imieniu Klubu Radnych SLD,
Klub SLD będzie głosował za przyjęciem budzetu. Budzet skrojony na obecne czasy
przygotowany jest zgodnie z obowlązującymi ustawami i wytycznymi Ministerstwa
Finansow. Tegoroczne planowanie i przygotowanie budzetu nie było łatwe w sytuacji
nizszego niz planowanego wzrostu gospodarczego, przy malejących wpływach z podatkrr od

osob 1izycznych, nieosiągalnych wpływach z podatku od nieruchomości co tez wynika
z konir:nktury gospodarczej, przy nadal niedofinansowanych do 100% tzw. zadań własnych
scedowanych przez państwa na samorządy na oświatę i pomoc społeczną do tego

wszystkiego wymóg obligatoryjny konieczności zachowania w zakresie wskaznika art. ż43.

W budzecie zaplanowanym na 2014 r. podstawowe obowiązujące parametry wynikające
z ustaw zostały zachowane, spełnione, budzet lzyskał pozytywną opinię RIO.



Cry zaplanowany budzet spełnia ich oczekiwania, zwłaszcza jeślt chodzi o wydatki
inwestycyjne w wysokości 8%? Jest to na pewno mało, osiągnięcie wysokiego poziomu
inwestycji zapewniających dalszy rozwoj miasta, wykrojenie terenów dla przyszłych
inwestorów, komunikacje czy wreszcie realizację inwestycji poprawiającej iakość zycia
mieszkańców będzie trudna i wymagała będzie prowadzenie polityki przemyślnej
i racjonalnej, będzie wymagała poszukania innych form finansowania inwestycji niz kredyt,
Jest przygotowany nowy budzet uni.|ny na lata 2014 - 2020 i nie mogą nie skorzystać
z nowego rozdania funduszy europe.jskich na te 1ata. Dotychczas miasto realizor.l,ało istotne
inwestycje z Urzędu w latach 200] - 2013. W kolejnym rozdaniu jest do wykorzystania
ogromna pula środkow ponad 500 mld. zł., z czego ponad 300 mld. zł. na politykę spójności,
w ktorej można azerpac środki z 6 programów krajowych, w tym z jednego
ponadregionalnego dla Województw Polski Wschodniej, równiez dodatkowe fundusze
pochodzące z podziału agendy programowej, będą to środki na duze zadanl,a zintegrowane
inwestycje terl.torialne. Będzie to ostatnia takduża pula środków dla Polski i nie sposób ztej
szansy nie skorzystać,
Skąd wziąć środki na reallzację inwestycji? W istniejących ograniczeniach kredytowych
rłl,nikających z art.243 ogromną szansą są inne źrodła finansowania, ktore nie obciąźają
indywidualnego dopuszczalnego wskaźnika. Taką szansą jest zdobycie kapitału na inwestycje
popTzez skorzystanie z usług leasingu zwrotnego, mało popularnego, mało
wykorzystywanego, polegającego na sprzedaży nieruchomości będącej własnością
samorządu, a sprzedac można wszystko, budynki, pojazdy, parkingi, lokale uzy,tkowe,
sptzedaż nieruchomości z jednoznaeznym zagwarantowaniem odkupu po upływie okresu
leasingowania. l,easing zwrotny jest świetną alternatywą dla flnansowania inwestycji.
samorząd nie ponosi ryzyka zmlany ceny w czasie posiadanym do odkupu. nieruchomość.jest
wykorzystywana nadal zgodnie ze swoim przęznaczeniem, z budzetu płacone są raty
leasingowe. Inne zalety leasingu, właściciel odsprzedaje budynek tlrmie leasingowej. po
czym bierze na obiekt leasing po to, że przede wszystkim uzyskuje jednorazowy duży
zasttzyk gotówki i moze z tym ztobtc co chce, bo środki uzyskane w ten sposób nie są
zna;zone w przeciwieństwie do kredytu, jednocześnie nie traci nieruchomości, uwalania
środki zamrożone w aktywach trwałych, zastrzyk gotówki podnosi wiarygodność finansową
budzetu, pozy.tywnie wpływa na WPF, a najważniejsze transakcja leasingu zwrotnego nie
obctĘa wskaźnika zadłużenla. Sl.tuacja tamożę sprawić, ze nieruchomości, które dotychczas
przyniosły straty przyczyniąsię do zręall,zowania wielu potrzebnych mieszkańcom inwestycji.
Przykłady leasingu zwrotnego w Polsce: Wrocław - budynki lJrzęciy Miasta przy ul.
Zapolskiej. Bogusławskiego, Korropnickiej i Piłsudskiego zostały sprzedane za kwotę 80 mln.
zł. w leasingu, po sptzedaży ujęte w leasing zwrotny,
Inne żrodła finansowania rowniez mało popularne a na świecie wykorzystywane to
partnerstwo publiczno - prywatne. Korzyści z tego partnerstwa wynikają dla obu stron, dla
sektora publicznego jest to odciązenie budzetu l, ręa7l,zacja innych zadań publicznych,
inwestycji, które nię wpisują się w programy unijne a wielkość przekracza mozliwości
samorządu. Przykłady takiego partnerstwa w Polsce: woda dla Gdańska. oświetlenie
Krakowa, budowa parkingów jest to rozwijająca się gałĘ polskiego partnerstwa publiczno -
prywatnego np. Wrocław - trzykondygnacyjny podziemny parking Pod Placem }Jowy T'arg,
budowa parkingu podziemnego przy Hali 100-1ecia, Gdański - budowa parkingu wrejonie
zabytkowej części miasta. Partnerstwo publiczno - prywatne jak każde działanie obarczone
jest ryzykiem politycznym, ryŃowym, prawnym i reallzacla ewentualnie w tym systemie
powinna być dobrze rozpoznana i umiejętnie zarządzana.
Jeszcze inne formy finansowania inwestycji sprawdzone w mieście Sanoku w roku ubiegłym
to jest powierzenie realtzacjl inwestycji spółce zależnej. Odbywa się to równiez poprzez
finansowanie pozabudzetowe, zabezpieczenie spłaty kredytów lł oparciu o unlo\Ąę rłsparcia.



War1o rozważaó te inne formy finansowania inwestycjinatetaz, w sytuacji kiedy możliwości
kredytowe zostały ograniczone kontrowersyjnym, dopuszczalnym wskaźnikiem zadłużęnla.
Zmiany również wymaga finansowanie samorządow, jest koncepcja lokalnego PIT
z,akładająca. ze podatki płacone w I przedziale w skali do 18% staną się w całości dochodem
samorządow. a rząd zatrzyma dla siebie PIT powyzej skall32%.

W tym miejscu porządku obrad ze względów technicznych (brak prądu) prowadzący
posiedzenie Pan Jan Oklejewicz ogłosił przerwę, która trwała od godz. 104 do godz. 1 0S .

Po przerwie.

Radna Pani 'feresa Lisowska kontynuując poinfbrmowała, że kończąc na temat podatku
1okalnego PIT'prace nad wprowadzenienr tego podatku komunalnego wafio prowadzić, nawet
jeśli obecnie wprowadzenie tego rozwiązania wydaje się mało realne. Taki projekt został
,l,łożony w kancelarii Prezydenta RP i prace trwają.

Radny Pan Wojciech Pruchnicki poinformował, żę 2008 rok pokazał, że życie na kredyt
poniosło swoje konsekwencje i powinno się od tego roku wszelki rozwój ograniczać tym
rozrvojem poprzez kredyt, zadłużanie i stałe zadłużanie, a to dalej proponuje SLD, czyli inne
formy zadłużania Klub Radnych PiS nie tlważa zeby terr budzet był aż tak wspaniały,
rozwojowy i pozrł,ala na ewentualne wykorzystanie środków unijnych, a nie bardzo na to
pozwala, dlatego ze w tym budzecie, a w szczegóiności w WPF najwięcej jest zer i to oddaje
istotę tego budzetu. Długi, które są będą w takiej samej wysokości w tym roku
iw przyszłym. czyli będzie to ok. 40 mln. zł. zadłużenia, które przejdzte na ich dzieci, ale ten
budZet się tylko dzięki temu domknfi, że zostały plzerzucone długi na następne lata, w tym
roku faktycznie płaci się tylko odsetki i te 40 mln. zł. to jest dług bez odsetek oczywiście.
Klub Radnych PiS nie godzi się na rozwój miasta, który by się wiązał z dalszym zadłużanlem.
Te kilka lat zadłużania miasta nie spowodowało przyrostu miejsc pracy, wbrew pozorom jest
zr,rpełnie inaczej, w ciągu ostatnich lat ilość mieszkańców Sanoka ubyła 8-10 tyś., młodych
nie ma. więc nie wie kto dalej będzie płacił to zadłużanie, bo młodych nie będzie, wnuków
nie będzie. czyli będą płacić ze swoich emerl,tur. Jest to bardzo poważana sprawa, ten dług
jest bardzo powazną sprawą wcale poprzez ten budzet ten dług się nie zmniejszył, on się
tylko zwiększył, natomiast optymizm, że będą go spłacać nie wie czym jest uzasadniony,
dlatego że relacja między dochody bieżące a wydatki bteżące wcale nie jest na korzyść
dochodów, na papierze tak, ale to zauważyło RIO, mówi skąd nagle ten optymizm, ze
przybędzie ileś tam dochodow biezących. Nie przybędzie, Natomiast ięzeli chcą dalei
zadłużac miasto. to niech zadłuża.ją, inrł,estycje, ktore bl,ł1, w ostatnich latach. owszem) one
upiększyły miasto ale nie przyniosły miejsc pracy, mieszkańców ubywa. gdzie.|est tych 8 tyś.
sanoczan. gdzie sądochody zCIT, które sąopołowę mniejsze niż 8 lat temu. Nie będzie się
dale.j rozrvodził,bokażdy ma swoje poglądy i będzie głosował tak jak będzie uwazał. Klub
Radnych PiS nie popiera tego budzetu, bo ten budzet nie jest budzetem rozwojowym, a racze1
stagnacji ibardziej budzetem wyborczym, żeby go przyjąc, zeby mieszkańcy wiedzieli, ze jest
fajnie, ze jest bardzo dobrze, źe tylko płacąodsetek 2,5 mln. zł., a dług dalej sobie stoi.

Radny Pan Piotr I-ewandowski odnosząc się do pierwszego wystąpienia Skarbnika Miasta
poinfbrmor.ł,ał. ze omawiając projekty unijne Skarbnik przeszedł do perspektywy na lata2014
- 202,0. natomiast Radny chciałby podkreślić, że 6 ręallzowanych obecnie projektów są
z perspektywy 1eszcze 2007 2013. Odnośnie końcowej części wystąpienia Skarbnika gdzie
poruszał temat o oszczędzanlu wydatków bteżących, to wydaje się za konieczne jak
najszybciej opracowanie kolejnego programu oszczędnościowego wydatków biezących.



JężeIt myślą o zwiększęniu kwoty na inwestycje, wskaźnika z 8oń w gorę, to muszą
ograniczyc wydatki bieżące, im szybciej to zroblą tym większą kwotę zaoszczędzą.
W ubiegłym okresie byli przygotowani do wydatków ponad 20oń, nawęI 28oń szło na
inwestycje, obecnie 8 %, jest to zby mało, dlatego podkreślił jeszcze raz aby oszczędzac
wydatki biezące.

Radny Pan Zbigniew Daszyk poinformował, ze kiedy w ubiegłym roku przy kazdei
nowelizacji budzetu analizowali więloletnią prognozę finansową widzieli bardzo nierealną
kwotę ze sptzedaży, na rok biezący była to kwota az 16.900.000 zł. co bardzo niepokoiło
wszystkich i mówili o oszczędzaniu. Gdy otrzymał budzet na rok 2014 zobaczył, że ta kwota
jest o wiele mniejsza i wynosi 4.500.000 zł. co bardzo ucieszyło. Okazało się jednak. ze
jedyną oszczędnością stała się konsolidacja kredytów i przesunięcia i dalej żadnych innych
oszczędność się nie dopatrzył. Najlepszym momentem to tego. żeby zacząc oszczędzać jest
właśnie budzet na kolejny rok. Patrząc na oświatę gdzie wdrozony był program
oszczędnościowy to widać, ze nie zwiększyły się koszty. a wydatki na oświatę są na tym
samym poziomie. W ubiegłym roku na inwestycje dzielnicowe, te które mieszkańcy
najbardziej oczekują poniewaz one poprawiają ich życie, było 1,900.000 zł, a ptaktycznie nie
zręalizowano niczego, w tym roku bardzo mała kwota jest na wydatki inwestycyjne 1.500.000
zł. i w ogóle nie została podzielona, więc zeby nie było powtorki z ubiegłego roku.
W związku z lym dziwią pozycje w budzecie takie jak Światowy Zjazd Sanoczan 300,000 zł,,
generalnie popiera t uważa żę taka impreza powinna się odbyć, ale czy są potrzebnę a,ż tak
duze wydatki, tym bardziej ze wydatki napromocję miasta z270.000 zł. r,vzrosły do 470.000
zł. W ubiegłym roku został rozstrzygnięty konkurs na Aquapark gdzie wydanych zostało
kilkaset tysięcy złotych, a w budzecie tego roku nie widać pozycji dokumentacja Aquaparku,
czyll z perspektywy czasu te pieniądze zostały niepotrzebnie wydane. Radny wspomniał
równiez, że częka ich do 2018 r. wykonanie inwestycji łącznika od obwodnicy południowej
do ronda za 25 mln. zł,, jest mozliwość pozyskania duzych środków unijnych ale jakiś wkład
własny trzęba zabezpieczyc, czyll, ta perspektywa nie jest zbyt ciekawa, a tu dzisiaj otrzymują
wniosek Komitetu budowy sali gimnastycznej przy Gimnazjum Nr 2, więc widzą jakie są
duze oczekiwania społeczne. Z wypowiedzi Skarbnika słyszeli. ze w tym roku spłata
kredYów będzie wynosiła 2,5 mln. zł, więc jest duzo zmniejszona ale i tak na nią będą brać
kredl,t i Skarbnik twierdził, ze to jest dobrze. W rodzinie jezeli decl,duje się na wzięcie
kredy.tu to juz mówi się, ze to jest ż7e, ale jak bierze się kredyt na spłatę kredytu to już jest
bardzo źle. Radny poinformował, żebyło to stanowisko w imieniu Klubu Zjednoczonych.

Radny Pan Łukasz Wożntczak zwroclł się z p7Ąantem, jakie są koszty zwlęane
z przesunięciem kredytów na kolejne lata? Myśli, ze powinno się powiedzieć dzisiaj
mieszkańcom, że uchwalają ten budzet ale kosztuje to tyle, bo nic nie ma za darmo, Nie boi
się kredytow, ale częściowo musi się zgodzic z tym co mówił radny Wojciech Pruchnicki.
mianowicie w ostatnich latach trudno zauważyc w budżecie miasta Sanoka takie inwestycje,
ktore przyniosły dodatkowe miejsca pracy. na to moze tak wpływ bezpośrednio nie mają ale
jakby powstały jakieś strefy przemysłowe to jak najbardziej. inwestycje te upiększyły miasto
ale tak naprawdę zwiększyło to koszty, bo dzisiaj piękny Plac św. Michała nie posprzątany
nie wygląda już tak estetycznie, a to się tez wtĘe z kosztami biezącymi, które ponoszą.
ZwroctŁ się z prośbą do Skarbnika, aby przedstawił ile te przesunięcia spłaty kredytu będą
kosztowały. Ponadto w wieloletniej prognozie finansowej jest sytuacja. że przez najblizsze
lata będzie znaezący wzrost dochodow biezących, skąd ten optymizm. i gdzie czu.ią ten
potencjał, który moze pozwolić te dochody biezące zrealtzowac?



Radny Pan Roberl Najsarek poinformował,żew tej całej dyskusji zabrakło mu jednej rzeczy,
wszyscy już zapomnieli jaki to był rok 2013, to był bardzo ciężki rok, najtrudniejszy rok jaki
był do tej pory, ktory spowodował spadek dochodów, wzrost bezrobocia, co widać najlepiej
na u,zroŚcie zapotrzebowania finansowego na dopłatach do mieszkań, czy do innych
socjalnych płatności. Zgadza się z głosem radnego Zbigniewa Daszyka, że oprocz tego
wszystkiego powinni pamiętać jeszcze aby się w końcu przyjrzeli wydatkom biezącym.
Mowiło się o tym w poprzednim roku jak była sytuacja dramatyczna w paźdzterniku, nawet
padały takie słowa jak bankructwo, upadłość, ale udało się temu zapobiec. Powinni się
przejtzecbardzo dokładnie wszystkim wydatkom. Biorąc sytuację roku 2013 i sytuację roku
2014 to wychodzenie z ktyzysu będzie trwało długo i odczują to najszybciej dopiero w III
kwartale, dlatego uważa, że ten budzet jest w miarę dobry, w miarę rozsądny, oczywiście
brakuje w nim inwestycji. ale nie mogą wydawać, zadłużać się, tak jak mowią niektórzy
radni, więce.j wydawać niZ to co mozna w,ziąc.'lowarzystwo Przyjacioł Sanoka i Zięmi
Sanockiej poprze budzet na rok 2014.

Radny Pan Andrzej Chrobak poinformował,żerudnt w swoich wypowiedziach skupili się na
rĘ,datkach, a niepokoją równiez dochody miasta dlatego, że przyjęty wskaznik 4%o wzrostu
PKB wydaje się bardzo mało realny do zręalizowania w skali kraju i miasta równiez.
W związku z\lm nie wie, czy niebędąprzeżywać tego samego co w roku 2013, mianowicie
widzieli jakie były problemy pod koniec roku z płatnościami jezeli chodzi o róznego rodzaju
podmioty m.in. problemy ze spłatą wobec firmy SKANSKA za ztealizowane inwestycje, Plac
św. Michała. garaż wielopozioffioury, ale do tego dochodziły rownleż zaległości wobec
mieszkańcow. którym przyznano dodatki mieszkaniowe, a takżę nieztealizowanie pewnych
zobowiązań wobec szkół np. nie wypłacano odpraw nauczycielom przechodzącym na
emeryturę, czy nie płacenie za ctepłą wodę i energie elektryczną czyli zobowlązanla wobec
SPGK. Zobowiązania te skutkowały róznego rodzaju trudnościami, które niestety przeszły na
rok bieząc1, i równiez będą w tym roku ciĘyć. Radny zbigniew Daszyk mówił o nierealnej
sprzedazy na kwotę i6.900.000 zł., a pierwotna suma była 19.000.000 zł. sprzedaży.
Rzeczywiście udało się Skarbnikowi obnizyć sprzedaż do 4.600.000 zł. ale to było za cenę
przesunięcia kredytów na lata następne, co będzie następnym obciązenie. bo przecleż trzeba
będzie to spłacać, Nie jest wcale przekonany, biorąc pod uwagę skaię sprzedazy w tym roku,
cz5l te 4.600.000 zł. jest realne. Skarbnik mówił o projektach unijnych. o które będą
aplikować. rnianowicie .ieden projekt ktory radny będzie akceptował w całości to jest
pozyskiwanie terenów na inwestycje. Natomiast nadal apelowałby do Burmistrza i Radnych
o to. zeby nie sięgali o wszystkie środki unijnie, nie aplikowali do takich programów tylko na

zasadzię takiej, żę są dobre proporcje, bo trzęba myśleć co to daje w perspektywie
zwiększenia dochodów miasta i w perspektywie tego, że zatrzymająmłodych ludzi w Sanoku.
Dodał, ze w budzecie na rok 2014 nie znalazły się te elementy, które uwaza za nlezbędne dla
polityki społecznej miasta, mianowicie nl,e znalazły się elementy prorodzinne, jak np.
proponowana przez radnego ..Karla DLrżej Rodziny 3+", a jest to niezbędny element
planorł,ania perspektywicznego. zeby skala wyjazdow się rrie powiększała. muszą pomyśleć
rrad tym jali tych młodych ludzi zatrzymac zjednej strony, a z drugiej strony jak powiększyc
dzietność. Brak dzietność skutkować moze tym, że będzie mniej pracy, mniej sprzedaży
w sklepach, mniej inwestycji itd. Radny Maria Oberc wspomniała o tym, ze dostrzega
w budzecie inwestycje na dzielnicach, radny jednak nie dostrzega tego w budzecie, a nawet

iezeli chodzi o Wojtowstwo to jest to dzielnica całkowicie zaniedbana pod względem
inwestycyjnym m.in. boiska koło mostu gdzie były kiedyś boiska do koszykowki i do
siatkowki a leraz jest kompletnie teren zdewastowany, oraz teren Ogrodlta Jordanowskiego,
ktory niestety nie znalazł się w perspektywie inwestycllrrej na lata następne.

l0



Radny Pan Maciej Drwięga poinformował, że po pierwsze powinni mieó ŚwiadomoŚĆ, ze

budzet który dzisiaj uchwalają będzie juz w swojej końcowej części, w ostatnim etapie

realizowany przęz ich następców i jest to szczegolna odpowiedzialność, Po drugie paIrZąC

przez pTyzmat planowanych wydatków inwestycyjnych widać, ze rok 2014 .iest to rok

oczekiwani a, ptzeczekania trochę na środki z nowej perspektywy finansowej Po trzecie.

często ten przedłożony projekt budżetu nie podejmuje pewnych waznych oczekiwań

mieszkańców np. budowa Aquaparku, gdzie jest juz koncepcja, do końca roku miał powstaĆ

projekt budowlany a w budżecie tego nie ma. Rowniez szeroko zapowiadane uzbrojenie

terenów inwestycyjnych na Dąbrówce nie znajduje jakby umocowania w proponowanym

budzecie, w Jaśle kiedy podobny projekt był realizowany to było to realizowane przez 3 lata,

kosztowało 8 mln. zł. z tego ponad 2 mln. zł. było dopłacane z budzetu, teraz w 20] 4 r. .Iasło

kończy tą inwestycję i mają w budzecie zapisane 500.000 zł. iako dofinansorł'an|e 7, budzetu.

Odnosząc się do reallzacjt wydatkow i dochodów to powinni szr-rkać jakiś rzeczy. ktore by te

dochody zwiększały np. koszty utrzymania MOSIR są bardzo wysokie i cały czas brakuje

tego, zeby poszukać tam dochodów poprzez \epsze wykorzystanie hali Arena. jest tam na

koszty zapisane 1.775.000 zł.,którę idąpewnie w większości na Arenę, energię, ogrzewanie,

remonty, a Arena mtałabyć tnaczej wykorzystywana. Przygotowując się do dzisiejszej sesji

radny trairł na wywiad Burmistrza Miasta Wojciecha Blecharczyka z 2006 r. gdzie było

wspomniane, że Arena będzie wykorzystywana do rcżnych celów, nie tylko na imprezy

spotlowe takie jak hokej, ale że będą tam mecze piłki ręcznej, siatkówka, imprezy
komercyjne takie jak koncerty. Cięzko jest to wszystko zmieściĆ w tym obciązonym roku
wykorzystania Areny, ale jest kilka miesięcy bezlodowych i powinni zadac sobie pytanle czy
odpowiednio je lł.ykorzystują czy myślą w ogóle o Arenie w ten sposób, żę może przynosiĆ

rviększe dochody, W ostatnich latach pobudowano stadiony i haie spotlowe. stadiony

wwiększośeL, optoaz Narodowego, mają kłopoty z utrzymaniem, ale hale mają się bardzo

dobrze np. hala z Łodzi i z Trojmiasta, one na siebie nie tylko zarabtalą ale mają duzą

nadwyzkę budzetową a Arena Sanok słuzy głównie do imprez dla hokeja i te kilka miesięcy,

kiedy ,jest okres bezlodowy to po, zeby wykonać jakieś remonty i to wszystko, dlatego

powinien być lepszy harmonogram zeby spróbować te miesiące wykorzystać do zarabiania.

To co cieszy na.ibardziej w tym projekcie budzetu i co przekonuje radnego do niego to projekt

..Poprawa infiastruktury turystyczlo ^ rekreacyjnej w Sanoku iMedzilaborcach", jest to

bardzo dobry projekt, ma doskonałe dofinansowanie i przede wszystkim zostanie coŚ z niego

dla pr zy szłych pokoleń.

Radny Pan Jan Biega poinformował, że to, że dzisiaj wspierają się o budzet wynika przede

wszystkim z ogólnej polityki jaka jest stosowana przez państwo wobec samorządów
i generalnie wobec państwa. Mowią o probach oszczędności, ze ich nie ma, ze ich nie widać.

a co się dzieje w skali kraju, państwo które nie oszczędza wprowadzając miesiąc przed

upływem roku obrachunkowego nowe wzorv PIT-11 i PIT-4R, ktore są .juz wydrulkowane

w wielu set milionowym nakładzie w sytuacji kiedy pozostałe druki pojdą na makulaturę, nie
jest to dztałantę państwa zm|erzaJąee do jakikolwiek oszczędności, a wręcz przeciwnie i to się
przenosi w dół. Budzet to jest wymysł tylko samorządu, bo mają określone wskazniki i muszą
tak konstruować budzet żeby się zmieścić we wskaźnikach określanych centralnie i jezeli
centrala ustala takie a nie inne wskaźniki, to nie będą szukac żadnych innych lepszych
tozwl,ązań. Jezeli chodzi o realizacje dochodów to chcieliby zeby ten majątek, ktory jest juz
od wielu miesięcy, czy nawet lat przeznaczony do spienięzenia i zasilenie kasy miejskiej,
zeby to się zrealizowało, ale niestety są w okresie kryzysu i tc,j sprzedaży nle mieli. jezeli
nadai jej nie będzie to pozostaje lł,zięcie kredytu, bo jezeli gospodarka ma się rozwijać to
jedynym wyjściem jest kredyt, przykładem moze być modernlzacJa saii widowiskowej
w SDK gdzie wszyscy radni zgodztlt się aby wziąć kredyt na zrobienie tej inwestycji, ktora
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została zrobiona, a kredyt spłacony. JeżęIt chodzi o miejsca pracy to nie zgodziłby się tak do
końca z radnym Wojciechem Pruchnickim dlatego, że jeżell węźmte się dwie proste
inwestycje, Intermarche na Posadzie otaz Stokrotka w centrum miasta, jest to kilkadziesiąt
nowych miejsc pracy. Jezeli chcieliby zbilansować, czyjest przyrost miejsc placy czy nie, to
nie potrafi powiedzieć, ale biorąc pod uwagę chociazby PASS - POL to jest tam zatrudnienie
ponad 2300 miejsc pracy gdzie wzrost nastąpił o 1000 miejsc w ciągu 1,5 roku. Rada Miasta
ani Burmistrz nie mogątworzyć miejsc pracy bezpośrednio, ale właśnie poprzęz prowadzoną
politykę inwestycyjną mają wpłyrł, na te mieisca pracy. Odnośnie enigracji ludzi młody to też
nle zgadza się z tym do końca, bo emigracja nie jest za pTacą w ogóle jako taką tylko jest
w większości za godziwą płacą. IJważa, że trzęba pamiętać o jednej Tzeczy, budzet jest
pewnym podlegającym wielu zmianom w trakcie roku planem finansowo - rzęczowm, jezeli
go opracowują dzisiaj to mają dane i w oparciu o to tworzą ten budzet, kierując się równiez
wskaźnikaml z centra7i, Projekt budzetu jeżeli został domknięty, w jakikolwiek sposób to się
stało, to chwała służbom Pana Burmistrza, natomiast ich rolą jest robić wszystko, żeby można
było spieniężl,c prz,eznaczony lł,planie finansowym majątek i wtedy złapląoddech.

Radny Pan Maciej Bluj poinfbrmował, że jeszcze poł roku miał daleko idące obawy, że ten
projckt budzetu nie da się spiąć, więc cieszy fakt, żę udało się to zrobtó. Odnosząc się do
wypowiedzi radnego Wojciecha Pruchnickiego, który ańykułował kiedyś słowo. że grozi tm
bankructwo i nie wolno życ na kredy, stwierdził, że nię wchodził na jego oświadczenie
majątkowe, nie wie ezy majakieś zadłużęntę ale nie da się życ z nadwyżklbudżetowej, nawet
te gminy, ktore mają nadwyzkę budzetową zyją dalej na kredY. Miasto ma 40 mln. zł.
zadłużenia i rzeczywiście jest to duzo, ale pewnie w porównaniu do innych gmin nie jest to az
tak dużo. Myśli, że ta dziura została załalana i nie będzie trzeba tego budzetu tak pompować
jak to robią illne gminy,

Radny Pan Wojciech Pruchnicki zwracając się do przedmówcy stwierdził, zeby słuchał
uwazanie to wówczas zrozumie. Nie obcięał Burmistrza tym. że z Sanoka wyjechało 8 tyś.

mieszkańcow, atakże nie jest doktorem, ktorym mówi ze nie należy brać kredl,tów, natomiast
mówił o czymś takim, żę od 10 lat kredyt rośnie, nie zmniejsza się, w roku przyszłym są
wszędzie same zera bo nie mogą już dalej brać kredytów. Natomiast jezeli chcą zeby się
miasto rozwijało to trzeba wztąc pod uwagę , że znlkło z Sanoka 8 tyś. ludzi, że będzte mniej
miejsc prac,v. ze będzie mniejszy dochod. mniej pieniędzy, więc iezeli chcą dalej rozwijać się
poprzoz kredyt, zadłvżenle miasta. a ilość mieszkańców się zmniejsza i się nie zwiększy, bo
problem r-rajrł,iększy Sanoka, czyli mieszkania, dalej jest problemem nle rozwlązanym.
Pomórzył, ze nie obctĘa Burmistrza tym, że mieszkańcy wyjeżdżają z Sanoka, to nie jest
jego wina. alę trzęba to wziąć pod uwagę jeśli dalej miasto chce się rozwljac i się projektuje
budzety, bo nie będzie tak, że w przyszłym roku będzie 32 mln. zł. wpływów, a dalej
wszystko rośnie. kredytu juź dalej wziąc nie mozna bo są samę zęTa, a w tym roku płaci się
tylko i wyłącznie odsetki.

Radny Pan Jan Biega stwierdził, ze gdyby nie te powiązane z funduszami unijnymi
i rł,ojerł,ódzkirr-ri inwestycje w mieście, to nie zrealizowaliby ani jednej inwestycji i gdyby
były one f-tnansowane tylko ze środków budzetu miasta, a tak zmuszono ich do tego, żeby te
inwestycj e zostały zakończone.

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz odniósł się do wypowiedzi radnych, Poinlbrmował,
że nie zgadza się z tym, ze w oświacie nie było żadnych oszczędności. Przypomniał, że
w między czasie w tym roku pojawiają się nowe rozporządzenta Ministra, które mówią
o dodatkowych z,adaniach jakie mllszą wykonywać, jak rewalidacja, zajęcla dodatkowe, są to
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często trzy etaty dodatkowe w szkole, ktore nie mogą odmówić, Ponadto nauczyciele są juz
w takim wieku, żę nie mają stazystów, tylko to są przede wszystkim dyplomowani
nauczyciele,czyli o największym uposazeniu i niewielu mianowany, to wzrasta z roku na rok
w gorę i koszty z tego tytułu rowniez rosną. Mają dodatkowe boiska, ktore tez należy
utrzymac. Poza tym mieszkańcom Sanoka zabezpieczają prawie w całości przedszkola
i złobki, czego nie robią wszystkie gminy. Mimo tego z oświaty zostało przesuniętych
800.000 zł. na pomoc społeczną. Dodatkowo z tego budzetu zostało 163.000 zł. rownlęż
zaoszczędzonych z planowanego, czyli te oszczędności nadal się pojawiły. Nie zgodzi się
zradnym Andrzejem Chrobakiem, który mówi że są duze zobowlązanla w, oświacie Były
zobowiązania z roku ż012, które zostały spłacone, natomiast w tyrn roku wyszyli prawie na
zero, oczywiście w dwcich. trzeci-i szkołach są nie popłacone rachunki z grudnia, ale tak się
robi co roku na bieząco i tych zobowtązań nie ma, moze na funduszu socjalnym w niektórl,ch
szkołach tez brakuje niewielkich środkow. Niektórzy radni mówią że budzet jest tragiczny,
a zapomlnaJą o tym, ze dawniej w pomocy społecznej choćby dozywianie było finansowane
z państwa w I00Yo, tęraz tę proporcje zmteniły się duzo, 40% daje miasto, a 60Yo daje
państwo, następnie dodatki mieszkaniowe, które bardzo wzrosły, czy domy pomocy
społecznej gdzie tych ludzi jest coraz więcej, a miasto tez musi za to płacić. Do rodzin
państwo równiez dopłacało l00o/o, a tęraz w pierwszym roku miasto musi dołozyc 20oń.
w drugim 30oń, w następnym 50% i to juz nie są małe pieniądze, bo przechodzt to w setki
tysięcy. Odnośnie sali gimnastycznej przy Gimnadum Nr 2 to zgadza się z tym, źe jest taka
potrzeba, tylko w 2000 r. proponował Zaruądowi ówczesnemu, zeby zrobic inną sieć
z GtmnaĄum w Szkole Nr 9 i w Szkole Nr 4 gdzie były świetne obiekty spot,towe, gdzie
można było tworzyć szkoły sportowe, i nawet ukazywały się arlykuły, w których zapewniane
było, że w następnym roku po 2000 ta sala tam będzie, do dziś jej nie ma. Wafto też zobaczyc
w jakich warunkach uczą się od tego czasu dziect, w jakich warunkach chodzą do przedszkoli
i złobków, jakie mają rożne inne mozliwości chociażby rczwo.ju sportowego, Radny Andrzej
Chrobak mówi, że budzet jest źIe sfbrmułow,any. a z drugiej dotrraga się Ogrodka
Jordanowskiego kolejnego, trzeba popatrzeć realnie na to miasto, w kazdej dzielnicy są place
zabaw przy szkołach, w kazdej dzielnicy przy szkołach są obiekty spońowe, w kaźdej
dzielnicy społdzielnie mieszkaniowe budują place zabaw, więc czy jest sens i potrzeba
kolejnego Ogrodka Jordanowskiego? Jezeli mówi się w jednym zdanlu coś takiego, to
w drugim nie powinno się tego zaprzeczać.

Zastępca Burmistrza Pan Ziemowit Borowczak odniosł się do wypowiedzi radnych.
Poinformował, że w tej chwili przygotowują się do nowego planu finansowego uni.jnego na
Iata 2014 2020 i ,z tych pieniędzy, ktore są przęznaczone na rozwoj Wojervodztwa
Podkarpackiego, olbrzymia ich częśc poza konkursowo trafl do czterech naszych gmin.
Gminy Miasta Sanoka, Gminy Wiejskiej Sanok, Gminy Zagorz i Gminy Lesko, będzie to
kwota 63 mln. zł i są to pieniądze, które mogą spozl,tkowac na konkretne inwestycje poza
koŃursem w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Kluczową sztandarową
inwestycją będzie uzbrojenie terenów inwestycyjnych w dzielnicy przemysłowei na ul.
Okulickiego. W tej chwili przygotowywana jest pełna dokumentacja techniczna tegoż
uzbrojenia, ktora powinna byó gotowa do połowy roku, wówczas będą gotowi na realizację,
jednak reallzacla zaczn|ę się od roku 2015, dlatego w tegorocznym budzecie nie ma
zaplanowanych środkow na ten cel. Drugim projektem, który udało się wpisać, przeprowadzić
ptzy duzym wsparciu Gminy Wiejskiej Sanok jest inwestycja miejskie centrum
przesiadkowę tzw. dworzec multimodalny zlokalizowanym przy stacji Sanok Miasto
i będzie to nowy obiekt skupiający całą komunikację podmiejską dalekobieżną kolejową
autobusowa, miejską. Oprócz tego przygotowują się tez do duzych projektow w ramach RPO,
ale to dopiero od roku 2015 będzie się znajdowało w budzetach. Takze społki miejskie
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przygoto\\.uią się do projektow. m.in. przygotowywany jest duzy projekt w ramach SPGK
zwtązany z przebudową modernizacją systemu centralnego ogrzewania w całym mieście,
gdzte ltczą na wysokie dofinansowanie, poniewaz projekty zwlązane z ochroną środowiska
będą miały bardzo wysokie dofinansowanie, projekt będzie prowadzlła społka SPGK.
Spodziewa.ją się przede wszystkim doszczelnienia systemu cieplnego i zmniejszenta zużycla
energii cieplnej w mieście oraz zmniejszenia strat na przesyle. Rowniez Spółka Park Wodny
będzie prow,adziła inwestycję basenową i dlatego nie ma wpisanej dokumentacji do budzetu,

poniewaz dokumentację włączają do całego kosztu przedsięwzięcia, finansowanie całego

przedsięr,vzięcia zostanie przedstawione w ciągu najblizszych trzech miesięcy.
Praw,dopodobnie skorzystają z mozliwości nowoczesnego f]nansowania buy sell back, czyli
nie obciąźającego kredytowo budzetu miasta. Odnośnie inwestycji dzielnicowych to na

Komisji infrastruktury została złożona przez Burmtstrza propozycja inwestycji w tych
dzielnicach, natomiast na prośbę wówczas Przewodniczącego Komisji infrastruktury dyskusja
na ten temat została odłozona do lutego.

Skarbnik Pan Kazimierz Kot odniósł się do wyporł,iedzi radnych. Poinformował, że na dzień
cizisiejszy budzet na rok ż0I4 zapewnia finansowanie wszystkich wydatkow biezących
w zakresie obsługi istnie.jącej struktury organlzacyjnej Gminy Miasta Sanoka, zapewnia
r,ł,szystkie w.ydatki sztywne 1eżeli chodzi o jednostki budzetowe, instytucje kultury, spółki
komunalne, jest zapewnione flnansowanie w całości tych wydatkow. Są zapewnione wydatki
na inwestycje, jest to 80ń ale są już teraz kwoty wydatkow inwestycyjnych. Od roku 2014 są

sztywne reguły jezeli chodzi o relacje dochodów biezących, wydatków biezących, spłaty

kredytow i ten projekt budzetu zapewnia relacje i w tym roku i we wszystkich kolejnych
latach plognozy finansowej, relacje między dochodami biezącymi a wydatkami biezącymi są
właściwe i wreszcie we wszystkich tych latach projekt budzetu i prognoza finansowa

zapewniają właściwe relacje tzrv. nadwyzki operacyjnej, ktora ma być przeznaczona na spłatę

kredytu. Na dzień dzisiejszy ten projekt budzetu jest najlepszy jaki był możliwy do

opracowania, gdyby podejmowń dziś opracowanie nowego projektu budzetu, nic by w nim

nie zmienił, podtrzymałby nadal te propozycje, zapisy. Szanuje, ale nie zgadza się z opiniami
negatywnymi odnośnie budzetu, a aprobuje te które były pozlĄywne i podtrzymuje ten projekt

budzetu. Na dzień 23 stycznia2}I4 t.lepszego budzetu być nie może.
Odnośnie kosztów kredytu to jest to trudne do oszacowania, poniewaz umowy o prolongatach

są tak fbrmułowane. że jest wpisany koszt tej prolongaty, ktory obejmuje stawkę WIBOR.
czyii istniejący w. danym roku średnio bankowy koszt oprocentowania i rnarźę danego banku.

WIBOR zmienia się co loku, w ktorym kierunku pojclzie to prognozy są rózne l to zależy od

wielu czynników, Na dzień dzisiejszy gdyby uchwalali konsolidację kredytu koszt tej

konsolidacii kredytu BGK, który wynosił ok. 6.900.000 zł, wyniósłby w latach spłatY

w granicach 700.000 zł., do\tczając do tego koszty prolongaty można by było mówiĆ

o kolejnych 700.000 zł. a|ejest to tylko szacunek. Wyliczanię w tym momencie tych kosztów
jest mniej istotne, jak to jakie efekty te działanta daŁy.

odnośnie dochodów biezących to Ministerstwo Finansów publikuje co roku prognozy

w zakresie PKB i inflacji na koleine lata prognozy finansowej i przyjęli te wskaźniki wzrostu
jakie zaproponowało Ministerstwo Finansow.
Odnośnie brania kredytu na spłatę kredytów to kredyt budzetowy może byc zacląEany

z dwoch powodow, po pierwsze na deficyt budzetowy i po drugie na spłatę kredytów. Ustawa

o finansach publicznych art, 8 wręcz mówi, że spłaty kredytów są realizowane z kredl'tów

i wystarczyłoby wpisać deficyt budzetowy, czylt przewldzieliby brak środkow na wydatki
budzetowe i wpisaliby zwrot kredyu jak gdyby z dochodów, jest to zaptsbardziej czytelny.

l4



Radny Pan Piotr Lewandow-ski odniósł się do wypowiedzi Zastępcy, Burmistrza Pana
Ziemowita Borowczaka dot, inwestycji dzieinicowych. Poinfbrmował, ze nie na prośbę

Przewodniczącęgo Komisji dyskusja na temat propozycji inwestycji dzielnicowych została
przełożona, tylko został złożony wniosek w tej sprawie jednego z radnych, który został
przegłosowany.

Radny Pan Andrzej Chrobak stwierdził, ze mówiąc o przykładzie ośrł,iaty. o niedoborach,
miał na myśli to czym skutkuje przeszacowanie dochodow w skali budzetu. Widać to było
pod koniec roku kiedy były trudności ze spłatą roznego rodza.ju zobowiązań. tutaj m,in.
oświata była tego przykładem, ewidentnie były zaiegłości jeśli chodzi o zobowiązania dot.

odpraw emerl.talnych czy nawet drobne niby sumy na zapłatę rachunkow wobec SPGK i to
jest fakt. Tak samo faktem jest to, żebudżet w skali dochodow roku 2013 był przeszacowany.

Radny Pan Jozęf Krynicki odnosząc się do wypowiedzi Zastępcy Burmistrza Pana Mariana
Kurasz dot. placów zbaw przy każdej szkole poinformował, że w dzielnicy Dąbrowka przy
Szkole Podstawowej nie ma placu zabaw.

Radny Pan Zbigntew Daszyk odniosł się clo wypowiedzi Zastępcy Burmistrza Pana Mariana
Kurasz dot. oświaty. Poinformował, ze plan w tym roku jest na kwotę 37.915.000 zł., w roku
2013 było 37.62ż.000 zł,, więc jak na największą pozycję w budzecie miasta jest minimalna
oszczędność ale nie duza. Radny ma świadomośó, ze są dodatkowe zadania, ale wchodzi niz
demograficzny i tych dzieci jest trochę mniej. Wypowiedź jego zmięrzała ku temu, żę ten
budzet nie pokazuj e, że zaczęli oszczędzać. Skarbnik stwierdził, że nie zmieniłby nic w tym
budzecie gdyby miał opracowywać nowy, radny zacytował dwie Liczby Dztał 750
Administracia Publiczna w tym roku jest 9.820.000 zł., w ubiegłym roku było 8,828.000 zł.,
jest to milion złotych więcej na jednym dztale, który od ntch za|eży. Odnośnie budowy sali
gimnastycznej w Gimnazjum Nr 2 to są to oczekiwania społeczne, a nie jego wola. Wszyscy
mówią o tym, żę zadłużęnie w mieście Sanoku nie jest duże, że inne miasta mają więcej, a nie
powinni patrzec na to tylko na ich relacje wydatkow biezących do dochodow biezących. bo
jak pokazują kolejne budzety te relacje w mieście Sanoku nie są tak dobre jak w tych innych
miastach.

Radny Pan Łukasz Woźniczak zwrócił się z pytaniem do Skarbnika, czy mógł w tym
budzecie zrobić deficyt wysokości 2,500.000 zł. t zactągnąć kredyt na deficyt budzetowy?
Radny stwięrdził, że zaczyna zauważać, że do siebie mowią ale się nie słuchają. Wszyscy
wiedzą ze jest trudna sytuacja, trzeba tylko powiedzieć, ze w tym roku pewnie nie mozna
wziąc kredytu na deficl.t, bo nie można by było zrobić deficytu. Odnosząc się do wypowiedzi
radnego Jozefa Krynickiego dodał, że rzeczywiście dzielnica Dąbrowka jest pomijana, nie ma
tam dobrej infrastruktury, otrzymalt z ręfęratu inwestycyjnego informacje o przebudowie
imodernizacjidrogmiejskich gdztenanajbliższe latasą jużzadaniaskosztorysowanena23
m7n. zł., na Dąbrowce jest na 6,5 mln. zł., więc powinni na to patrzec. Jest to porazka ich
wszystkich, że tej infrastruktury nie poprawiali. Muszą też patrzec na to.iaka.jest struktura
finansowania tych inwestycji, bo mozna więcej inwestycji zręaltzowac gdzie rł,kład własny
jest 10%, a juz mniej gdzleta proporcja jest 30% do]0oń, a niestety w ostatnich latach takie
inwestycje realizowali, pewnie potrzebne tęż dla mieszkańców, aie na to trzeba zwrocić
Llwagę.

Skarbnik Pan Kazimierz Kot poinformował, że m1.1ając zapis o wyniku budzętu mogli
oczywiŚcie przesunąć spłatę kredytow do budzetu i zaciągnąc kredyt na potrzeby budzetorł,e,
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natomiast spłata kredytow byłaby ze środków budzetowych a nie z kredytu, byłaby to kwestia
nomęnklatury w pewnym sensie.

Burmistrza Miasta Pan Wojciech Blecharczyk poinformował, że na wstępie chciałby
serdecznie podziękować tym radnym, ktorzy uchylą się nad propozycją przedłożoną
w projekcie budzetu i zagłaskują za, ci radni dadządowod na to, żę nię natłok informacji typtl
przelatujący pasek i polityka jakieś stacji informacyjnej jest najwazniejsza. Trudno jest mu
odnosić się do głosu Pana Wojciech Pruchnickiego, gdyz całe życie odkąd go poznał, miał go
za człowleka wykształconego, przyzwoitego, który na zasadzie obiektywizmu jest w stanie
powiedzieć to jest czarlle. to je st białe. i z tym się po prostu nle zgadza, Skąd radny bierze 8

tyś. mieszkańców-. ktorzy rł,l,jechali z Sanoka. a jeżelt uzywa takich pojęć to powinien
wiedzieć, ze np. Krosno, ktore ma zdeklarowanych, zameldowanych mieszkańców stałych
iczasowl,ch 47 tyś, uzyskało 10 tyś. mniej deklaracji śmieciowych, a Jasło ok. 6 tyś. mniej,
w Warszawie natomiast ok, 500 tyś. osób., tak się dzieje wszędzie. Deklaracje śmieciowe
pokazały to, że nie jest to stan faktyczny ilościowej imigracji, ktoś kto używa takich
argumentów nle zna mentalności Polaka wiedząc o tym, że zawsze gdzie ma mozliwość
lekkiego przekłamanta, żeby parę groszy oszczędzić, to zawszę taki mechanizm stosuje.
Sanoczan dokładnie dzisiaj tych stałych i czasowych funkcjonujących napaplerze jest 40.ż12
osób, natomiast szacują że Sanoczan faktycznie, ale nie emigrujących tylko migrujących jest
ok. 36 tyś. Ponadto radny mówiąc o ClT miał clryba na rnyśli PIT. bo CIT dotyczy instytucji
typu przedsiębiorstwo, działalność gospodarcza, natomiast to co jest odpisem od osób
liczonych to PIT i to wraca się w jakieś proporcji do budzetu miasta, Zwracąąc się do
radnego Zbtgntewa Daszyka stwierdził, ze trudno jest mu się odnosić do tego co mówi radny,
np. o kredytach, o zadŁużeniu miasta, o tym ze miasto popada w ruinę. Burmistrz dodał, że
wybudował dom, wziĄ kredy i spłaca go, ktokolwiek tutaj inwestował u siebie, w rodzinie,
rł,domu itd. wie ze nie wygrywa się na totolotku, tak samo miasto nie wygra w totolotka. To.
ż,ę radni dzisiaj podniosą rękę za przegłosowaniem budzetu, to nie jest zadna odwaga ani
przyzw-oitość, to jest po prostu odpowiedzialność, a żeby być człowiekiem odpowiedzialnym
to nie dernagogiem. nie populistą tylko wywazaniem. że robię to dla rnojego miasta, bo zyje
tu i teraz w- tym kraju, bo taka jest, rzeczywistość tego kraju, bo taka jest sytuacja polityczna,
gospodarcza, ekonomicznai za to Burmistrz dziękuje.
Burmistrz zwrocl,ł się równiez z prośbą do Przewodniczącego Rady Miasta o zorganizowanie
sesji, na ktorej chcą przedstawić to co przedstawili bardzo odpowiedzialnemu, gospodarnemu
nie politykierowi Marszałkowi Wojewodztwa Podkarpackiego Władysławowi Ortylowi, czyli
przedstawili co to za miasto, jakie ma plany, jaką perspektywę w latach ż014 - żOż0.
Podziękowali Marszałkowi za podtrzymanie decyz,ji z,arządu, że Sanok to miasto
regionałnego ośrodka wzrostu rozwo.ju, zaprosili do wspołpracy Lesko, Gminę Wiejską
Sanoka oraz Zagorz,. Dzisiaj Burmistrz Zagorza.jest zaintereso\Ą,any przystąpienie do kiastra
gospodarczego, który wypracowali. Na sesji zostaną przedstawione wszystkie propozycje, te

do których aplikować będą jako miasto Sanok, czy samodzlelnte, czy jako Trójmiasto
Podkarpackie, bo mają swoje projekty z Jasłęm i Krosnem wpisane nawet w kontrakcie
wojewódzkim. Bardzo duze szanse powodzenia będzie miał projekt Arłamowa i Sanoka.
Ponadto walczą o to, zeby Autosan utrzymał 37 mln. zł, dotacji z kontraktu wojewódzkiego
na niskoemisyjne ar-rtobusy. Szansą miasta jest to co się dzieje dzisiai w Autosanie,
prowadzone są rozmory ,z 6 of-erentami, ktorzy do 15 lutego mają wyłonić, głosem sędziego
decydującego w masie upadłościowe.i, dzierżawcę z prawem pierwokupu. Coraz. więksi pytają
o Autosan, coraz więksi deklarują zainwestowanie, a przede wszystkim spłatę wymagalności,
te które funkcjonują dzisiaj, czyli 34,5 mln. zł. i jezeli się uda to pod koniec roku będzie tam
pracować 1000 osob) a za 2 lata nawet 3000 osob. Za chwilę zwrocą się z kolejną
propozycję, prośbą do Rady Miasta o zamianę dziaLęk, stadion za stadion, Wierchy za
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Strózowską z dopłatądla budzetu miasta do 7 mln. zł. Inwestycja na Wierach wyniosłaby l00
mln zł. i jest to olbrzymia szansa, 650 osob do zatrudnienia, czekają tylko na oficjalny
wniosek przedsiębiorcy i wszystko zależy od Klubu Stal Sanok, któremu chcą tym
mechanizmem pomóc dając sobie szanse inwestycyjną szanse do dochodów. Dzisiaj niestety
jest hipoteka na stadionie ul. Strozowskiej i do momentu rozstrzl,gnięcia hipotecznych
problemów Kiubu Stal Sanok do takie.j zamlany nie moze dojść, Burmistrz dodała równiez. ze
inwestycja typu obwodnica południowa Sanoka została ograniczona w, projekcie
inwestycyjnym o odcinek A i C, w związku z czym wystąpią o1icjalnie do Ministra
Infrastruktury, żeby w ramach rekompensaty, pomocy poptzęz to, że ograniczona została
inwestycja, wiadukt czylt droga dojazdowa od ronda Beksińskiego nad torami, zjazdowka do
obwodnicy było sfinansowane z budżętu państwa.
Burmistrz Jęszczę raz podziękował tym, ktorzy będą mieli odwagę być obiektywnymi.

Radny Pan Wojciech Pruchnicki zwracając się do Burmistrza stwierdził, ż,e dalej ma do rriegcl
szacunek i sympatię, mimo tego ze Burmistrz czuje się urazony w, niektórych sprawach.
Natonriast będzie odporł,iedzialny i nie zagłosuje za, dlatego, ze to Burrrristrz miasto zadłuż,ył.
Nie pomylił się rowniez mowiąc o CIT, bo o to mu chodziło, rł,2006 r. wpływy miasto miało
z CIT na poziomie 6 mln. zł., po 8 iatach było to na poziomie 3 mln. zł.. jest to powazna
rożntca. Radny dodał, ze w jego otoczeniu wszyscy ci co wypełnili oświadczenia śmieciowe
napisali prawdę, więc nie wie gdzie Burmistrz znajduje tych Polaków, którzy oszr-rkują
i kombinują. Co do swojej osoby i rodziny to w jego mieszkaniu jest zameldowanych 4
osoby, w deklaracji wrykazał dwie osoby bo dzięci nie ma i tutai nie wrócą, podobnie jest
z wieloma jego znajomymi. Natomiast jezeli tak jest. to miasto rzeczyw,iście ma narzędzia
aby sprawdzić czy ktoś f'aktycznie oszukał czy nie, a te 8 tyś osób to tyle było kiedyś podar"re

na Komisji.

Zastępca Burmistrza Pan Marian Kurasz zwracąąc się do przedmówcy stwierdził, że dziwi go
tęza radnego, że Burmistrz zadłużył miasto. Radny zapomntał o tym, ze pojawiła się
perspektywa ogromnych środków unijnych t trzeba było je wykorzystać. zapomniał o tym jak
miasto wyglądało 10 lat temu, a jak wygląda teraz. Gdyby SPGK nie wzięło kredytu nie
byłoby tego co zrobiii ,za ponad 120 mln. zł. Taka teza wpajana ludziom na zerlnątrz .jest
bardzo krzyrł,dząca,

Radny Pan Wojciech Pruchnicki dodał. ze stwierdził tylko fak1.

Zastępca Burmistrza Pan Ziemowit Borowczak odnosząc się do wypowiedzi radnego
Wojciecha Pruchnickiego dot. tego, że ubywa mieszkańców Sanoka zwtocił się z pytaniem do
radnego, czy dzieci, które nie ujął w deklaracji śmieciowej złożyły deklarację w mieście
którym przebywają? Dodał, ze administrator składa tylko tych, którzy są zameldowani a nie
tych którzy faktycznie mieszkają i niestety to jest właśnie to brakujące 8 ty§. tnieszkańcow
Sanoka. System jest nieszczelny, 6 mln. ludzi rł, Poisce nie płaci za śmieci i to nie sytuacja
w której opłaty nie są pobierane. za tych ludzi płacą inni.

Radny Pan Robert Najsarek zwracając się do radnego Wojciecha Pruchnickiego stwierdzlł, że
idąc takim tokiem myślenia mógłby powiedzieć, ze wybudowali bardzo wiele obiektow.
zrobili bardzo więle rzeczy, 7 zapomlna o tym długu, bo powinno się mówić o jednej
i o drugiej rzęczy, o długach i efektach, a jest teraz czas, że rrrogą pozyskać pieniądze
zewnętrzne t trzeba brać te kredyty aby pozyskać ich jak najwięcej.
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Nie było więcej chętnych do zabrania głosu w zwlązku czym plowadzący posiedzenie Pan

Jan Oklejewlcz zamknfi dyskusję w tym punkcie.

f. głosowanie nad proiektem uchwały budżetowei

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz w pierwszej kolejności poddał pod głosowanie

wnioski Komisji Finansowo - Gospodarcze1 oraz wniesione poprawki do projektu budzetu na

ż0\4 r.

Za głosowało 17 Radnych,2 radnych było przeciw. 1 Radny wstrzymał się od głosu.

Wnioski oraz poprawki do projektu budżetu na rok 2014 zostały przyjęte.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz zaproponował aby odczytanie projektu uchwały

odbyło się na zasadzię odczytania tyiko preambuły i paragrafów końcowych dot. wejŚcia

uchwały w zycie .

Radni jednogłośnie przyjęli propozycję.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewlcz przystąpił do odczy,tania projektu uchwałY

w sprawie budzetu miasta na rok 201,4.

7'a przylęciem powyższej uchrł,ały Nr LIYl425l14 głosowało 15 Radnych, 3 Radnych bYło

przeciw, 3 Radnych wstrzymało się od głosu.

Uchwala została przyjęta.

Ad.5.
Roznatrzenie w rmistrza w snrawie uchwalenia wiel
finansowei Miasta Sanoka" z ewentualnym podieciem uchwałv w tei sprawie,

Skarbnik Pan Kazirnierz Kot poinformował, ze wieloletnia plognoza flnansowa obejmuje rok

budzetowy oraz. lata, w których dokonywana jest spłat a zobowtązań, czyll lata Ż0I4 - Ż025.

Prognoza z roku poprzedniego zostaje wydłrrzona o 2 \ata, co wynika z przyjętych

restiukturyzacji kred$ow, czyli wydłuzenia okresu spłaty. Wieloletnia prognoza finansowa

zgodnie z-ustawą obejmuje syntetyczne wskaźniki, które są zawarte w budżecie danego roku

l w t<ote;nych latach, Śą to wskaźniki w zakręsie dochodów, wydatków, dochodów biezącYch,

wydatków biezących, dochodów majątkowych, sum spłat kredytu, przYchodów

i najważniejsze spełnienie relacji wynikających z ustawy w zakresie możliwoŚci sPłatY

kreóytow, Ózyll itl. ż43 oraz relacji nadwyzki operacyjnej, czyll ań. ż4ż. Oprócz tego do

wieloletnie.j prognozy linansowej załączone są dwie tabele. pierwsza zaws,era kwoty długu na

lata 20] 4 - 20ż5, rlruga tabela są to przedsięwzięcia, czyIt zadania ir.westycyjne, ktore są

realizowane w clanym roku i przechodząna lata następne. Zgłoslł równiez autopoprawkę do

projektu uchwały, mianowicie z dniem 1 stycznia br. weszły w zycie dwa istotne akty prawne

ij. zmiana ustawy o finansach publicznych, która wprowadza pewne ulgi w zakresie

wyliczania wskaznikow kredl.towania gmin polegające na tym, żę z|tmitu spłat wyłącza się

spłaty kredytów, ktore były zaciągniete w roku 2013 na wkłady własne do projektów

trnijnych. W związku z tą zmtaLrą Minister Finansow rozporządzeniem zmienił kształt

wieloletniei prognozy finansowej, przedstawił nowy złączntk, który otrzymali doPiero

z dniem 15 stycznia. Wprowadzone zostały dane, ktorych nie było, a więc wyłączenia sumy

obciąźenia spłat kredytowych, uległy zmniejszeniu dochody i wydatki zwląZane z tYm, Że
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perspektywa unijna sięga roku 2020, a więc nie mogą planować środkow pomocowych po
roku 20ż0 bo brak jest ku temu jakichkolwiek przesłanek, w związku z czym wyłączono
dochody unijne, ktore były od roku 2020 do 2025 1 jednocześnie uległy zmianie sumy
dochodów i sumy wydatkow. Skarbnik dodał, że wszystkie wskaźniki są spełnione
i prognoza spełnia warunki formalne na dzień dzisiejszy,

Wiceprzewodniczący Rady Pan Tomasz Dańczyszyn odczytał Uchwałę Nr VIII/3812013
zdnia 16 grudnia 2013 r. wsprawie opinii do projektu uchwały wsprawie wieloletniej
prognozy finansowej Miasta Sanoka na |ata 2014 - 2025 na mocy ktorej skład orzekający
Regionalnej Izby Obrachunkowej w Rzeszowie postanawia pozytywnie zaopiniować
przedmiotowy projekt uchwały z uwagami podanymi w uzasadnieniu.
Poryższa opinia stanowi załącznlk do niniejszego protokołu.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz otworzył dyskus.ię w tym punkcie,

Nie było chętnych do zabrania głosu w związku z czym prowadzący posiedzenie Pan Jan
Oklejewicz zamknf, dyskusję w tym punkcie i przystąpił do odczytania projekt uchwały
w sprawie uchwalenia wieloletniej prognozy finansowej Miasta Sanoka, z uwzględnięniem
autopoprawki,

Za przyjęciem powyzszej uchwały Nr LIV1426l14 głosowało 15 Radnych, 3 Radnych było
przeciw, 3 Radnych wstrzymało się od głosu.

Uchwala została przy jęta.

Ad.6.
zamkniecie obrad sesii.

Prowadzący posiedzenie Pan Jan Oklejewicz podziękował za uczestnictwo oraz zamknął LIV
Budżetową Sesję Rady Miasta Sanoka.

protokołowała:
.,1 l

,.}"< ł ćO-K
<"-J

Joanna Szylak

Sekretarza Sesji :
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Przewodn cy
Rady

Jan
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